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S U M M A R I E S O F P A P E R S A P P E A R I N G IN T H I S ISSUE 

(These summar ies may be reproduced) 

ANATOLIJ DVURECENSKIJ, GENADIJ A. OSOSKOV, Dubna: Note on Type II 

counter problem. Apl. mat. 29 (1984), 2 3 7 - 2 4 9 . 

I n the paper the authors investigate the explicit form of the jo int Laplace 

transform of the distances be tween two subsequent moments of particle 

registrations by the Type I I counter (the counter with prolonged dead time), 

in the general case, and the generating function of the number of particles 

arriving during the dead time . They give explicit solutions to the comp l icated 

integral equations obtained by L. Takacs and R. Pyke , respectively. More ­

over, they study the geometric behaviour of the distribution of the latter 

above mentioned random variable, and make some remarks on the Type III 

counter and the case of registration of m types of particles. 

JAN M A N D E L , Praha: A convergent nonlinear splitting via orthogonal 

projection. Apl . mat . 29 (1984), 2 5 0 - 2 5 7 . 

We study the convergence of the i terations in a Hilbert space V, xk + l = 

= W(P(*fc, W(P)z= w = T(Pw+ (I— P(z(, where T maps V into 

itself and P is a linear projection operator . The iterations converge to the 

unique fixed point of T, if the operator W(P( is cont inuous and the Lip-

schitz constant ||(I— P) W(P(|| < 1. If an operator W(PX( satisfies these 

assumptions and P2 is an or thogonal projection such that PiP2 — P2Pi = 

= P., then the ope ra tor W(P2) is defined and cont inuous in Vand satisfies 

| | ( I - P2( W(P2(||^ | | ( I - Pj( W(P,(||. 

KAREL DRÄBEK, ZDENEK PIRKO, Praha: Äquiforme Analogien in der Kine­

matik der konjugierten Profile. ApI. mat. 29 (1984), 258 —37V 

In der Arbe i t wird vor allem die äquiforme Analogie zu der zweierleien 

Erzeugung der Hül lbahnkurve und ihre Ausnutzung zur Herleitung der 

H. R. Müllerschen Gleichungen gegebe. Aus der Beziehung in einer von 

diesen Gleichungen werden drei Typen der Aufgaben gelöst: direkte , inverse 

und gemischte . Weiter wird die Analogie zu dem Cauchyschen Satz über 

den Winkel der geme insamen Normale der konjugierten Profile und der 

Verbindungsgerade dieses Berührungspunktes mit dem 1-Pole in der ge­

gebenen Phase und der Satz über die Best immung der Bewegung durch drei 

Paare konjugierter Profile gefunden. 





M I C H A L KRiZEK, Praha, PEKKA NAITTAANMAKI, Lappeenranta : Finite 
element approximation for a div-rot system with mixed boundary conditions 
in non-smooth plane domains. Apl. mat. 29 (1984), 272—285. 

The authors examine a finite element method for the numerical approxim­
at ion of the solut ion to a div-rot system with mixed boundary condit ions 
in bounded plane domain s with piecewise smooth boundary . The solvability 
of the system both in an infinite and finite dimensional formulation is proved. 
Piecewise linear element fields with pointwise boundary condit ions are used 
and their approximation properties are studied. Numer ical examples indicat­
ing the accuracy of the method are given. 

JAROSLAV MORAVEK, Praha: On hardly linearly provable systems. Apl. mat . 
29 (1984), 286 293. 

A well-known theorem of R a b i n yields a dimensional lower bound 
on the width of complete polynomial proofs of a system of linear algebraic 
inequalities. In this note we investigate a practically motivated class of 
systems where the same lower b o u n d can be obtained on the width of almost 
all (noncomplete) linear proofs. The proof of our result is based on the Helly 
Theorem. 

IVAN STRASKRABA, Praha: A note on critical times of 2 x 2 quasilinear 
hyperbolic systems. Apl. mat. 29 (1984), 2 9 4 - 3 0 2 . 

In this paper the exact formula for the critical time of generating disconti­
nuity (shock wave) in a solution of a 2 X 2 quasilinear hyperbolic system 
is derived. The applicability of the formula in the engineering praxis is 
shown on one-dimensional equations of isentropic non-viscous compressible 
fluid flow. 

I G O R BOCK, Bratislava, IVAN HLAVÁČEK, Praha, JÁN LOVÍŠEK, Bratislava: 

On the optimal control problem governed by the equations of von Kár man. 
I. The homogeneous Dirichlet boundary conditions. Apl. mat. 29 (1984), 
3 0 3 - 3 1 4 . 

A control of the system of nonl inear Ka rman ' s equat ions for a thin 
elastic plate with clamped edge is considered. The trarsversal loading plays 
the role of the control variable. The set of admissible controls is chosen 
in a way guaranteeing the un ique solvability oi the state problem. Existence 
of an optimal control and the differentiability of the state function with 
respect to the control variable is proved. A discussion of un iqueness of the 
opt imal control and some necessary condit ions of optimality are presented . 



М1СНАЕ Кк(2ЕК, РгаЬа, РТЖКА №ЛТТАА^1АК1, ЕарреепгаЩа: Пп'ие 
е1етеп( арргохгтаНоп /ог а сНъ'-гот зу$1ет т1к гтхей Ьоипс1агу сопдШопз 
т поп-хтооГ/г р/апе с/отатя. Ар1. т а ! . 29 (1984), 272 — 285. 

Аппроксимация конечными элементами алу-го1-системы с комбинирован­
ными граничными условиями в двумерных областях с негладкой гра­
ницей. 

Рассматривается метод конечных элементов для численной аппрокси­
мации решения ал'у-гоЬсистемы с комбинированными граничными усло­
виями в ограниченных двумерных областях с кусочно-гладкой границей. 
Доказана разрешимость непрерывной и дискретной формулировки за­
дачи. Применяются кусочно-линейные поля, которые точечно удовлетвор­
яют граничным условиям, и исследуются их аппроксимирующие свойства. 
Численные примеры демонстрируют точность рассматриваемого метода. 

1АКОВЕАУ МОЯАУЕК, РгаЬа: Оп НагсНу ИпеаЯу ргохтЫе зузТетз. Ар1. та*. 
29 (1984), 286-293. 

О трудно линейно выводимых системах. 

Известная теорема Рэйбина дает размерностную нижнюю оценку для 
ширины полных полиномиальных выводов данной системы линейных 
алгебраических неравенств. В заметке изучается один практически моти­
вированный класс систем, для которого можно получить одинаковую 
нижнюю оценку также для ширины почти всех (неполных) линейных 
выводов. Доказательство результата основано на применению теоремы 
Хелли. 

1УАЫ 8ТКА8ККАВА, РгаЬа: А лоГе оп сп'пса! Нтез о/ 2 X 2 диахШпеаг 
ИурегЪоИс зуШетз, Ар1. та*. 29 (1984), 294-302. 

Замечание о критическом времени квазилинейной гиперболической систе­
мы двух уравнений. 

В работе выводится точная формула для вычисления критического 
времени возникновения разрыва (ударной волны) у решения системы двух 
квазилинейных уравнений гиперболического типа. Применимость этой 
формулы в инженерной практике показана на уравнениях изоэнтропичес-
кого невязкого течения сжимаемого газа в одной пространственной 
переменной. 

1сок Воск, Вгатт$1ауа, 1УАН НГАУАСЕК, РгаЬа, А̂N ЕОУ18ЕК, Вга1т$1ауа: 
Оп (Ие орНта1 соп1го1 ргоЫет доь^егпей Ьу гке ециаНопз о/ Vоп Кагтап. 
I. ТНе Нотодепеоиз ВичсМе! Ьоипс1агу сопсИп'опх. Ар1. пта1. 29 (1984), 
303-314. 

Оптимальное управление уравнениями Кармана. 1. Однородные краевые 
условия Дирихле. 

Рассматривается управление системой нелинейных уравнений Кармана 
для тонкой упругой плиты с закрепленным краем. Роль управляющей 
переменной играет поперечная нагрузка. Множество допускаемых упра­
влений выбирается так, чтобы проблема состояния была однозначно 
разрешима. Доказывается существование оптимального управления 
и дифференцируемость функции состояния по переменной управления, 
обсуждаются тоже однозначность и некоторые необходимые условия 
оптимальности. 
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